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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Charles Michel: az EU megkezdi a csatlakozási tárgyalásokat Ukrajnával és 
Moldovával  
2023. december 14. – MTI, Index, Telex, hirado.hu, Népszava, 24.hu,   

Az Európai Tanács úgy határozott, hogy megkezdi a csatlakozási tárgyalásokat Ukrajnával és 

Moldovával - jelentette be a tagállamok vezetőit tömörítő Európai Tanács elnöke csütörtökön. 

Charles Michel a közösségi oldalán közzétett üzenetében közölte: a csütörtökön megkezdődött, 

kétnaposra tervezett brüsszeli uniós csúcstalálkozón részt vevő tagállami vezetők tagjelölt 

státuszt adtak Georgiának. Közölte továbbá, hogy az Európai Unió tárgyalásokat kezd Bosznia-

Hercegovinával, amint az ország eléri a tagsághoz szükséges kritériumok teljesítésének 

szükséges szintjét. Tájékoztatása szerint a tagországok állami-, illetve kormányfői felkérték az 

Európai Bizottságot, hogy márciusig készítsen jelentést arról, hogy miként értékeli Bosznia-

Hercegovina kritériumoknak való megfelelését a döntés meghozatala érdekében. "A döntés a 

remény egyértelmű jele Ukrajna népe és az európai kontinens számára" - tette hozzá.    

Hangsúlyozta továbbá, a döntés rendkívül erős politikai üzenetet hordoz az unió 

támogatásáról, és megmutatja az ukrajnaiaknak, hogy az Európai Unió az oldalukon áll. 

 
Orbán Viktor: Ukrajna uniós tagsága rossz döntés, abban Magyarország nem 
kíván részt venni 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, origo.hu, HVG, Index 

Ukrajna uniós tagsága rossz döntés, Magyarország ebben a rossz döntésben nem kíván részt 

venni - jelentette ki Orbán Viktor a közösségi oldalán közzétett videójában csütörtökön. A 

miniszterelnök Brüsszelben, az uniós csúcstalálkozó szünetében rögzített üzenetében 

kijelentette: Magyarország álláspontja világos, Ukrajna nem felkészült arra, hogy az Európai 

Unió megkezdje vele a tárgyalásokat az uniós tagságról. Teljesen értelmetlen, irracionális és 

helytelen döntés ilyen körülmények között megkezdeni Ukrajnával a tárgyalásokat, és 

Magyarország nem is módosítja az álláspontját - emelte ki a miniszterelnök. Közölte, ellenben 

26 másik ország ragaszkodott ahhoz, hogy ez a döntés megszülessen. Ezért Magyarország úgy 

döntött, hogy ha 26-an így döntenek, menjenek a maguk útján - jelentette ki. Magyarország 

ebben a rossz döntésben nem kíván osztozni, és ezért Magyarország a döntéstől a mai napon 

távol maradt - tájékoztatott. 

 

Semjén Zsolt: a magyarországi nemzetiségek egyedi értékek hordozói 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

A magyarországi nemzetiségek olyan értékek hordozói, amiket kizárólag ők adhatnak az 

anyanemzetnek, a magyar nemzetnek is, és végeredményben az egész emberiségnek - mondta 

a miniszterelnök-helyettes, nemzetpolitikáért, nemzetiségpolitikáért, egyházpolitikáért és 
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egyházdiplomáciáért felelős miniszter csütörtökön Budapesten, a Nemzetiségekért díjak 

átadásán. Semjén Zsolt a nemzetiségek napja alkalmából tartott ünnepségen rámutatott, az 

emberiség történetében mindig volt valamilyen látható jel - például irodalmi babérkoszorú, 

olimpiai érem, katonai kitüntetés -, amely a rendkívüli érdemeket és teljesítményeket 

jutalmazta. Ez megerősítése annak, hogy az illető teljesítménye másoknak is fontos. A 

kitüntetés, díj annak a közösségnek a legfontosabb, amelynek a tagja kapja, hiszen - 

hangsúlyozta a miniszterelnök-helyettes - megerősíti, hogy érdemes, büszkeség ahhoz a 

közösséghez tartozni, mert a tagjai rendkívüli teljesítményekre képesek.  

 

Szijjártó: Szerbia és Magyarország kapcsolata most a legjobb a történelem során 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Mandiner, 

Index.hu, origo.hu, Vajma.info 

Szerbia és Magyarország kapcsolata most a legjobb a történelem során, ez jó mind a két 

országnak, de legfőképpen a vajdasági magyar közösségnek, amely továbbra is számíthat a 

kormány támogatására - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 

csütörtökön a szerbiai Adán. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a 

tárcavezető a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) megbízott elnökével, Pásztor Bálinttal 

lefolytatott tárgyalását követően arról számolt be, hogy ugyan a kétoldalú kapcsolatok 

szárnyalása mindkét félnek kedvez, ebből a legtöbbet mégis a helyi magyar közösség tud 

profitálni, mindebben pedig szavai szerint a szervezet néhai vezetőjének, Pásztor Istvánnak 

elévülhetetlen érdemei vannak. "Hogyha nem lenne ilyen jó a kapcsolat, akkor nem tudtuk 

volna végrehajtani az elmúlt években azokat a fejlesztéseket, amelyek egyértelműen jobbá 

tették az itt élők életét, jobbá, mint bármikor korábban" - szögezte le. "Olyan mérföldköveket 

értünk el, mint hogy nyolc év után újra lehet vonattal közlekedni Szeged és Szabadka között, 

hogy Röszke és Horgos között a kis határátkelőn a nap minden órájában és percében át lehet 

kelni, és több mint 14 ezer vajdasági vállalkozónak adtunk beruházási támogatást, amelynek 

nyomán a Vajdaságban 170 milliárd forintnyi beruházás jött létre" - sorolta.  

 

Szijjártó: Magyarország és Szerbia összekapaszkodása is hozzájárult a válságok 

sikeres kezeléséhez 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

HírTV 

Az elmúlt évek nehézségei közepette igen sokat jelentett Magyarország és Szerbia 

összekapaszkodása, ez olyan erőt adott a két országnak, amely lehetővé tette a krízisek 

másoknál eredményesebb kezelését - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 

csütörtökön a szerbiai Adán. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a 

tárcavezető a Tosmasine Kft. fejlesztésének átadásán arról számolt be, hogy 8,5 ezer 

négyzetméteres új üzem épült a termelés hatékonyságának javítása céljából, és így a vállalat az 

új eszközökkel innovatív technológiákat, modern szerszámgépeket tud majd biztosítani 

fémmegmunkáló cégek számára. A beruházás értéke 105 millió forint, amelyhez a magyar 

kormány 42 millió forint támogatást nyújtott - tájékoztatott. Beszédében érintette az elmúlt 
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évek válságait, amelyek nehéz helyzetbe hozták a politika és a gazdaság szereplőit egyaránt. 

Ennek kapcsán pedig úgy vélekedett, hogy ilyen időkben a nemzeti és a szomszédi 

összekapaszkodás is aranyat ér. "Magyarország és Szerbia összekapaszkodása és az ehhez 

szükséges, vajdasági magyarok által jelentett kapocs olyan erőt adott és ad is Szerbia és 

Magyarország számára, amelynek nyomán mi, magyarok és szerbek a többieknél jobban, 

eredményesebben tudjuk kezelni az életünket meghatározó válságokat" - hangsúlyozta. 

 

Szijjártó: fontos, hogy a vajdasági magyarságnak az eddiginél is erősebb 

képviselete legyen Belgrádban 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, origo.hu, PestiSrácok.hu, Vajma.info 

Gazdasági és biztonsági szempontból is fontos, hogy a vajdasági magyarságnak az eddiginél is 

erősebb képviselete legyen Belgrádban és a tartományi parlamentben is az e heti előrehozott 

választás nyomán - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön 

Szabadkán. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető a 

Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) kampányzáró rendezvényén hangsúlyozta, hogy a párt jó 

szereplésén is múlik, hogy folytatódhatnak-e az elmúlt évek közös sikerei. "Reméljük, minden 

eddiginél erősebb képviseletünk lesz Belgrádban és itt a tartományi parlamentben is" - közölte. 

"Mindaz, ami eddig volt, kizárólag akkor ér valamit, hogyha folytatódik. Hogyha folytatjuk a 

határ menti fejlesztéseket, a gazdaságfejlesztési programot, és nem maradnak abba azok az 

intézkedések, amelyek itt a mindennapi élet biztonságát garantálják" - sorolta. "És hogyha elég 

erős lesz a képviseletünk, akkor el tudjuk azt érni, hogy itt a jövőben nagyobb biztonság legyen, 

mint az elmúlt néhány évben, hogy az itt élőknek ne kelljen illegális migránsokkal találkozniuk, 

ne kelljen fegyverropogást hallaniuk" - tette hozzá. 

        
Szülőföldön magyarul: célegyenesben a kifizetések, hamarosan mindenki 

megkapja a támogatást  
2023. december 14. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Célegyenesbe érkezett a Szülőföldön magyarul program 2022–2023-as tanévre szóló 

támogatásainak kifizetése: az OTP Bank Románia a kedvezményezett ügyfelek több mint 97 

százalékának már átutalta a 100 000 forintnak megfelelő 1260 lejes oktatási-nevelési vagy 

hallgatói támogatást – derül ki a pénzintézet által a Krónikához csütörtökön eljuttatott 

közleményből. A tájékoztatás szerint az átutalások az előre elkészített kifizetési rendnek 

megfelelően a következő hetekben még folyamatosan zajlanak. A közlemény ismételten 

aláhúzza: a kedvezményezetteknek továbbra is csak akkor szükséges belátogatni OTP Bank 

valamely fiókjába, ha új igénylőről van szó, vagy a személyes adatok frissítése, illetve új 

szerződés aláírása érdekében erre vonatkozó felszólítást kaptak. 
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Jó döntés magyar iskolába íratni a gyereket – az országos átlag felett teljesítettek 

a magyar diákok a PISA-felmérőn 
2023. december 14. – maszol.ro 

Újdonságként sikerült kiharcolni, hogy a 2022-es PISA-felmérésen, amelynek eredményeit a 

napokban tették közzé, a romániai magyar diákokat külön, egy reprezentatív almintán mérték 

fel. Az eredmények rácáfoltak arra a tévhitre, hogy az erdélyi magyar oktatás gyengébb 

minőségű lenne, mint a többségi román: a magyar nyelven tanuló diákok minden téren az 

országos átlag felett teljesítettek: szövegértésből, matematikából és természettudományokból 

is túlszárnyalták az átlagot. Kiss Tamás szociológus, a magyar alminta kezdeményezője a 

Maszolnak elmondta, az eredmény azt támasztja alá, hogy a strukturális diszkrimináció egyik 

formája, hogy a román anyanyelvűeknek kidolgozott tesztrendszerrel vizsgáztatják a magyar 

diákokat, a gyengébb vizsgaeredményeknek tehát ez áll a hátterében, nem a magyar oktatás 

színvonala. Kallós Zoltán kisebbségi oktatásért felelős államtitkár megkeresésünkre kifejtette, 

már az nagy eredmény, hogy készült magyar alminta a PISA-felmérésen, az külön öröm, hogy 

az országos átlag felett teljesítettek a magyar diákok. 

 

Marosvásárhelyi katolikus iskola: az RMDSZ felszólítja a prefektust, hallgasson 

pártja országos elnökére, ne akadályozza az újraalapítást 
2023. december 14. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Elvárjuk Ciprian Dobre prefektustól, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) Maros megyei elnökétől, 

hogy hagyjon fel a jogi kifogások keresésével, legyen partner a katolikus iskola 

megalapításában, szögezte le Kovács Mihály Levente, az RMDSZ marosvásárhelyi elnöke 

Facebook-bejegyzésében. A bejegyzés annak apropóján született, hogy Nicolae Ciucă, a PNL 

országos elnöke azt nyilatkozta, pártjának nincs kifogása a katolikus iskola alapítása ellen, 

szerinte ennek egyedüli feltétele a helyi politikai vezetők egyetértése. A liberális pártvezér a 

marosvásárhelyi katolikus iskolával kapcsolatos álláspontjára Kelemen Hunor az RMDSZ 

elnöke kérdezett rá a Digi24 hírtelevízióban. A műsorba a pártelnököket hívják meg, a többi 

politikai alakulat vezetője is tesz fel kérdéseket a meghívottnak. Kelemen Hunor a 

marosvásárhelyi katolikus iskola ügyéről kérdezte a liberálisok elnökét. „A szülők akarják, a 

gyerekek akarják, a helyi önkormányzat akarja. Mi kellene még történjen, hogy Maros megye 

liberális párti prefektusa ne akadályozza a katolikus iskola létrehozását?” – tette fel a kérdést 

Kelemen Hunor. A kérdés kapott válasz kapcsán Kovács Mihály Levente leszögezte, bíznak 

benne, hogy a Maros megyei prefektus meghallja a pártja országos elnökének álláspontját és 

első gesztusként visszavonja a Prefektúra által indított pereket az iskola létrehozása ellen. 

 

Ukrán elnöki tanácsadó egy román csatornának: Orbán Viktornak támogatnia 

kellene Ukrajna EU-csatlakozását  
2023. december 14. – Krónika 

Román csatornának nyilatkozva bírálta Orbán Viktor magyar miniszterelnököt Mihajlo 

Podoljak, Volodimir Zelenszkij ukrán elnök tanácsadója, amiért Magyarország nem támogatja, 
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hogy az Európai unió csatlakozási tárgyalásokat kezdjen Ukrajnával. Az Európai Unió állam- 

és kormányfőinek az ukrán csatlakozás témájában megrendezendő, csütörtökön kezdődő, 

kétnapos csúcstalálkozójára időzített, a Digi 24 hírcsatornának adott interjúban Digi24.ro 

interjújában Podoljak igencsak keményen fogalmazva úgy vélekedett, hogy „Orbán Viktor 

magyar miniszterelnök ukrán életekkel kereskedik”. Volodimir Zelenszkij tanácsadóját arról 

kérdezték, mit üzen Orbán Viktor magyar miniszterelnöknek, aki ellenzi az Oroszország elleni 

új szankciócsomagot és az Ukrajnának szánt további uniós segélyeket. 

 

A magyar diaszpóra akarta megmenteni az OLX-en árult Torma-kúriát, végül 

román kézben válhat boutique szállóvá  
2023. december 14. – Krónika 

Csaknem fél évezredes múlttal rendelkező, az első magyar régésznőhöz köthető erdélyi kúria 

menekül meg a teljes pusztulástól: a csicsókeresztúri Torma-udvarház új román tulajdonosai 

boutique szállodává varázsolnák a gazdag történelemmel bíró, ám ma már tetővel sem 

rendelkező műemléket. Érdekesség, hogy a skandináviai magyarok a helyi szórványközösség 

számára szerették volna megmenteni a Beszterce-Naszód megyei ingatlant, amelyet már az 

OLX apróhirdetési portálon is eladásra kínált egy korábbi tulajdonos. A csaknem fél évezredes 

múlttal rendelkező épület az eltűnés szélére sodródott, és nem csak a sok más esetben rossz 

gazdának bizonyuló román állam hanyagsága miatt.  

 

Bár a Krónikának tagadta, utólag beismerte a nőverést és a bírságot Parászka 

Boróka 
2023. december 14. – Krónika 

Annak ellenére, hogy lapunknak azt állította, nem bántalmazott senkit, Parászka Boróka mégis 

beismerte: 14 évvel ezelőtt az utcán rátámadt egy nőre Marosvásárhelyen. Az újságíró 

minderről közösségi oldalán posztolt bejegyzésében számolt be. Mint megírtuk, Parászka 

Boróka 2009 szeptemberében tettlegesen bántalmazta volt férje akkori élettársát. Tatár Ágota 

a Krónikának feltárta, hogy az utcai agresszió során Parászka ordított rá, kicsavarta a kezéből 

a telefonját, amin az élettársát akarta hívni segítségül, és többször megütötte, a fejét beleverte 

egy betonoszlopba, az arcát véresre karmolta, a fején vérző seb keletkezett. A törvényszéki 

orvosi látlelet szerint az áldozat 6-7 napon túl gyógyuló sérüléseket szenvedett, és egészségügyi 

ellátást igényelt a bántalmazás során. 

 

Újabb év telik el úgy, hogy nem született ítélet Borbolyék perében  
2023. december 14. – szekelyhon.ro 

Újabb év telik el úgy, hogy még mindig nem született ítélet a Borboly Csaba, a Hargita Megyei 

Tanács elnöke és tizenkét másik személy ellen 2013-ban indult büntetőperben. 

Csigalassúsággal halad előre a per elsőfokú tárgyalása a Maros Megyei Törvényszéken, ahol 

2020-ban kezdték elölről a teljes bizonyítási eljárást, mert, mint korábban kiderült, hogy a 

Hargita Megyei Törvényszék nem rendelkezett korrupciós ügyek tárgyalására szakosodott 

bíróval. Noha idén májusban befejeződött az összes tanú meghallgatása, különösebb előrelépés 
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nem történt, a tárgyalások száma is megritkult, az addigi havi egy alkalomhoz képest azóta két 

tárgyalást tartottak. A csütörtökre kitűzött ülést meg sem tartották, mert a bírósági írnokok 

sztrájkja ezt nem tette lehetővé, így a következő időpontot 2024 januárjára tűzték ki. 

        
Forró: Ukrajna esetében is érvényesüljön az egyenlő bánásmód elve 
2023. december 14. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó  

Vonatkozzanak az EU-tagság feltételei minden csatlakozni kívánó országra egyformán – ez volt 

a témája a Magyar Szövetség párt sajtótájékoztatójának, amelyen Forró Krisztián pártelnök és 

Gyimesi György, a párt alelnöke tájékoztatott. „Ukrajnának az az igyekezete, hogy csatlakozzon 

az Európia Unióhoz, teljesen jogos igyekezet, ugyanakkor azt is meg kell említeni, hogy ez 

természetesen feltételekhez kötött. Annak idején, amikor Szlovákia az Unió tagja szeretett 

volna lenni, nekünk is feltételeket kellett ehhez teljesítenünk” – fogalmazott a pártelnök Forró 

Krisztián, hozzátéve, nagyon örül annak, hogy annak idején, amikor Szlovákia a Európai Unió 

és NATO tagja is lett, az akkori MKP fontos szerepet játszott ebben az integrációs folyamatban. 

Mint mondta, több ország vár már évek óta arra, hogy az Európai Unió tagja legyen annak 

köszönhetően, hogy nem teljesítették az összes feltételt, így egyelőre nem lehetnek a tagjai. „Mi 

semmi mást nem kérünk és nem várunk el, mint az egyenlő bánásmód elvének betartását, tehát 

amit más országokkal szemben elvárt az Európai Unió annak idején, az vonatkozzon Ukrajnára 

is” – pontosította a pártelnök. 

 

Viszlát, Löffler 
2023. december 14. – ma7.sk  

A több mint háromszáz százalékkal megemelt rezsiköltségek miatt a Rovás Polgári Társulás 

úgy ítélte meg, képtelen fenntartani korábbi székhelyét, a Löffler-villát, Löffler Béla 

szobrászművész szülői házát, és úgy döntött, kiköltözik onnan. Szabó Ottó, a Rovás Polgári 

Társulás elnöke felidézte, Löffler Béla szülőházát és műtermét azzal a feltétellel hagyta Kassa 

városára, hogy az épületet kizárólag képzőművészeti tevékenységre és tehetséggondozásra 

lehet használni, illetve nem folyhat ott üzleti tevékenység. A Rovás 2010-ben költözött a Kassa-

Óváros tulajdonában lévő kertes villába, amelyben ezelőtt az iparművészeti középiskola 

kőszobrászai és dekoratőrei dolgoztak. Az iskola kiköltözése után az akkor erős óvárosi magyar 

képviselet megszólította a Rovás társulást, hogy pályázza meg a villa bérlését. A Matica 

slovenská is pályázott, de a Rovás tevékenysége jobban megfelelt az ajándékozási szerződés 

feltételeinek, így végül ők vették bérbe az épületet. 

 

95 éves a gútai "öregiskola" 
2023. december 14. – ma7.sk  

95 éve, 1928-ban nyitotta meg kapuit a II. Rákóczi Ferenc Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola, 

Gúta legrégebbi iskolai intézménye. Az évek során hívták Pionír utcai alapiskolának, Palkovich 

Viktor utcai alapiskolának, majd II. Rákóczi Ferenc nevét vette fel, de a városban 

„öregiskolának” hívják. A 2023. december 12-én az Adamis Anna Városi Művelődési 
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Központban tartott ünnepséget, az ünnepi beszédeken, megemlékezéseken kívül az iskola 

jelenlegi és volt diákjainak műsora tette emlékezetessé. Az alsó tagozatos diákok népi 

játékokkal, tánccal, bábjátékkal, a felső tagozatos diákok irodalmi, az énekkar pedig az Ezt a 

földet választottam című összeállítással köszöntötték az iskolát. Az ünnepi műsorban volt 

diákok is felléptek, akik közül többen nemzetközi hírű előadók: Varga Linda Bettina, Vermes 

Orsolya és Morvay Zsolt, Vermes Boglárka, Farkas Attila, Matyó Jázmin előadása felemelő volt, 

a Lázok testvérek: Eduárd, Richárd és Márió videoüzenetben gratuláltak az intézménynek. 

 

20 év lélekkel, kitartással az Ung-vidéki magyarokért 
2023. december 14. – felvidek.ma  

December 13-án került sor a nagykaposi Magyar Közösségi Ház 20 éves fennállását ünneplő 

rendezvényre. Az intézmény pontosan két évtizede, 2003. december 13-án nyitotta meg kapuit 

Ung-vidék központjában. Azóta szolgálja tevékenységével, rendezvényeivel a régió 

magyarságát. Az évforduló jegyében ez volt a harmadik, egyben programsorozat-záró 

rendezvényük. Október elején egy nagyszabású folklórrendezvény, a hónap végén pedig egy 

rendhagyó kézműves és kistermelői szakmai és piacnap valósult meg. Vannak vidékek, ahol 

(…) a keserű számban édessé ízesül – hangzott el a szerdai ünnepség elején Kányádi Sándor jól 

ismert verse, s valóban, az ország legkeletibb magyar régiójában élő embereknek sokat jelent 

az Ung-vidéki táj és sokat jelentenek a magyarságért dolgozó olyan intézmények, mint a 

Magyar Közösségi Ház. Az évfordulós ünnepségen az intézmény számos partnere és 

támogatója vett részt, akikkel több éves, évtizedes közös munka köti össze őket: a Rákóczi 

Szövetség, a Csemadok, a Herczegh Károly Alapítvány, a Petneházy Alapítvány, a Szlovákiai 

Magyar Pedagógusok Szövetsége, a Nemzetstratégiai Kutatóintézet és a Nemzeti Művelődési 

Intézet is képviseltette magát. 

 

A tornai alapiskola tanulói a néhai Gömör-Kishont és Abaúj-Torna vármegyék 

területein barangoltak 
2023. december 14. – felvidek.ma  

A Tornai Alapiskola a hagyományos értékek védelme felé igyekszik terelni a tanulóit. Erről az 

is tanúskodik, hogy az említett intézmény rendszeresen bekapcsolódik a Kincskereső 

mozgalomba is, ráadásul a tanárok nyári táborokat is szerveznek, melyek keretében a diákok 

adatgyűjtést végeznek, majd azok kellő feldolgozása után prezentálják ismereteiket a regionális 

értékeket kutató diákok évente megrendezett országos konferenciáján. Hogy a tornai magyar 

tannyelvű alapiskola még inkább elmélyítse tanulóiban a hazaszeretet, 2023-ban sikeres 

pályázat révén bekapcsolódott a Szlovák Köztársaság Oktatásügyi, tudományos, Kutatási és 

Sportminisztériuma által kiírt „A nemzeti kisebbségekhez tartozó tanulók regionális és 

multikulturális oktatásának előmozdítása 2023“ című projektbe. Ennek köszönhetően a 

diákok megismerhették a néhai Abaúj-Torna és Gömör-Kishont vármegyék területeinek 

regionális értékeit. A projekt azzal vette kezdetét, hogy 2023. november 21-én a Kincskeresők 

mozgalmába bekapcsolódott tanulók számítógépes prezentáció segítségével megismertették 
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iskolatársaikat a hagyományos kézművességgel, hogy kellőképpen felkészítsék őket a tervezett 

két tanulmányi kirándulásra. 

    
Kelemen Hunor: a vajdasági magyarság számíthat a többi határon túli magyarra 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro 

A vajdasági magyar emberek számíthatnak a Romániai Magyar Demokrata Szövetségre, 

számíthatnak az erdélyi magyarokra, mint ahogy számíthatnak minden olyan közösségre, 

amely kisebbségben él, és osztja azt a sorsközösséget, amelyen a Magyarország határain kívül 

rekedtek osztoznak - hangsúlyozta Kelemen Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

(RMDSZ) elnöke csütörtökön Szabadkán. A politikus a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 

kampányzáró rendezvényén vett részt, ahol kiemelte: a Kárpát-medencei magyarok alapállása, 

hogy ki kell állni egymás mellett, és egymást kell erősíteni. A határon túli magyarok közös 

sorson és közös jövőn osztoznak, és "meg vagyok győződve arról, hogy a 20. század után a 21. 

században a Kárpát-medencei magyarok, a Magyarország határain kívül élő magyar 

közösségek sikeres évszázadokat tudhatnak maguk előtt, hogyha elvégzi mindenki azt a 

feladatot, amelyet a nemzetért, a közösségért el kell végezni". Pásztor Istvánt, a Vajdasági 

Magyar Szövetség októberben elhunyt elnökét Kelemen Hunor a határon túli magyarok 

"nagyobbik testvérének", "bátyjának" nevezte, aki mindig készen állt támogatni a többi külhoni 

magyar közösséget. 

 

Dr. Pásztor Bálint: Legyen magyar jövő Vajdaságban! 
2023. december 14. – PannonRTV 

A VMSZ megbízott elnöke Adán zárt körű egyeztetésen vett részt Szijjártó Péter magyar 

külgazdasági és külügyminiszterrel, a Vajdasági Magyar Szövetség politikusaival, valamint 

Kelemen Hunorral, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség elnökével. Kelemen Hunor a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség elnöke Adán hangsúlyozta, a vajdasági magyarok 

érdekeit a VMSZ-en kívül senki sem fogja érvényesíteni Vajdaságban. „Ha nélkülünk hozzák 

meg a döntéseket, azok biztos, hogy nem rólunk fognak szólni. Nem feltétlenül azért, mert nem 

szeretnek bennünket, hanem azért, mert mindenkinek a saját közössége a legfontosabb. 

Nekünk a magyar közösség a legfontosabb, úgy Vajdaságban, mint Erdélyben és a Felvidéken. 

Tehát ha nem mi képviseljük őket, akkor nem képviseli őket senki.” A találkozót követően dr. 

Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott elnöke úgy fogalmazott, a 

választásokon induló egyetlen magyar és vajdasági pártként is fontos Belgrádban és Újvidéken 

is a magyar érdekképviselet. 

 

Minden nap és minden szavazat számít! 
2023. december 14. – PannonRTV 

Szijjartó Péter a szabadkai a Digital Hive Kft. épületében zárta vajdasági körútját, ahol a VMSZ 

Ifjúsági Szervezetének tagjaival folytatott kötetlen beszélgetést. A jelenlegi helyzetben minden 

nap számít, mindent meg kell tenni az elkövetkező pár napban, hogy vasárnap, a szerbiai 
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választásokon a VMSZ-nek legalább annyi képviselője jusson be a köztársasági parlamentbe, 

mint ahányas számmal szerepelnek a listán, vagyis 6 - erre kérte a fiatalokat Szijjartó Péter. A 

fiatalok éltek is a lehetőséggel és kérdéseket intéztek Magyarország külgazdasági és 

külügyminiszteréhez, például, hogy hogyan válhat valaki jó politikussá. Emellett az 

aktuálpolitikai kérdésekről is beszélgettek. 

 

Kiszelly Zoltán: fontos, hogy a vajdasági magyarok minél többen menjenek el 

szavazni 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Fontos, hogy a vajdasági magyarok minél többen menjenek el szavazni, mert akkor 

megerősíthetik a magyar érdekképviseletet a belgrádi parlamentben - hangsúlyozta a 

Századvég Politikai Elemzések Központjának igazgatója az M1 aktuális csatorna csütörtök 

reggeli műsorában. Kiszelly Zoltán a december 17-i előrehozott szerbiai választások kapcsán 

elmondta, a Vajdasági Magyar Szövetségnek (VMSZ) megvan arra az esélye, hogy továbbra is 

meghatározó politikai szereplő legyen Szerbiában, mivel az előrejelzések szerint Aleksandar 

Vucic pártja nem fog abszolút többséget szerezni, és a kormányzásban ismét koalíciós partner 

lehet az egyetlen magyar párt. Amennyiben a magyarok nagy arányban mennek el szavazni, 

erős képviseletük lesz Belgrádban - jelentette ki a szakértő, hozzátéve: minden szavazat számít, 

mivel a VMSZ-nek a másfél évvel ezelőtti választásokon 65 szavazaton múlott a hatodik 

mandátum megszerzése. Kiemelte: a több mandátum erősebb tárgyalási pozíciót jelent a VMSZ 

számára. 

 

A vajdasági magyarság érdekképviselete köztársasági és tartományi parlamenti 

szinten is fontos 
2023. december 14. – PannonRTV 

Ezt hangsúlyozták a Vajdasági Magyar Szövetség kampányzáró rendezvényén Szabadkán. A 

rendezvény elején egyperces néma csenddel emlékeztek meg Pásztor Istvánról, a VMSZ 

nemrég elhunyt elnökéről. December 17-én sorsfordító, sorsalakító nap lesz - mondta 

beszédében Juhász Bálint. A VMSZ tartományi listavezetője kiemelte, ez kisebbségi létben 

mindig így van. „Most minden úgy tűnik, hogy rendben van. Bejártuk a terepet, kétszer. 

Nagyon sokat mondták azt, hogy elmennek és a Vajdasági Magyar Szövetségre, a két hatosra 

fognak szavazni. Ez bizakodással és reménykedéssel tölthet el bennünket, de nem 

kényelmesíthet el. A politikai tőkét a következő négy év érdekérvényesítésének lehetőségét 

december 17-én fogjuk közösen kovácsolni.” 

 

Fejlődő Topolya - kampánykörúton a VMSZ 
2023. december 14. – PannonRTV 

Topolya községben az elmúlt időszakban megújultak az oktatási és egészségügyi intézmények 

épületei, több infrastrukturális fejlesztés van folyamatban, épül a fedett fürdő, a hotel, megújul 

a közvilágítás, az ünnepekre pedig a korcsolya is megnyit. A bácskossuthfalvi Idős Kovács 

Gyula Általános Iskola tornatermének hőszigetelése, az óvoda teraszának megújítása, a 
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gunarasi egészségház renoválása, a Dózsa György Általános Iskola tornatermének teljes körű 

felújítása is jelentős Topolya községbeli fejlesztés, mely a Vajdasági Magyar Szövetség erős 

érdekképviseletének köszönhető. Fazekas Róbert, tartományi képviselőjelölt: „Akár a 

nyílászárók cseréje tekintetében, akár a szigetelés, akár a vizes gócok tekintetében azt 

gondolom, hogy jelentős a felújítás, és gyakorlatilag nem tudunk olyan oktatási intézménybe 

elmenni, ami az elmúlt időszakban ne kapott volna jelentősebb támogatást, például Gunaras 

tekintetében a tornatermet tudnám kiemelni.” 

 

Lakossági fórum Bácsfeketehegyen: terítéken a községi fejlesztések 
2023. december 14. – PannonRTV 

Bácsfeketehegyen mutatkoztak be a Vajdasági Magyar Szövetség jelöltjei. A lakossági fórumon 

szó esett az elmúlt időszak Kishegyes községbeli fejlesztéseiről, illetve a december 17-i 

választások tétjéről. A bácsfeketehegyi kultúrotthonban tartott lakossági fórumot a Vajdasági 

Magyar Szövetség. Az est folyamán Kovács Károly köztársasági jelölt, Fremond Árpád, az MNT 

elnöke, köztársasági képviselőjelölt is köszöntötte a megjelenteket. Elhangzott, Kishegyes 

község vonatkozásában nagyon fontos eredmény, hogy Pásztor István elnök úr támogatta, és 

Magyarország kormányának pénzügyi támogatását biztosította Kishegyesen a Petőfi Sándor 

Magyar Művelődési és Közösségi Központ és az előtte lévő tér kialakítására. Hasonló 

beruházásra került sor Bácsfeketehegyen a Bányai emlékházban, ott közösségi teret és 

könyvtárat alakítottak ki. Számos fejlesztés valósult meg az oktatási intézményekben, új 

játszótereket is kialakítottak. Több mint 700 sikeres pályázó, 5 millió euró támogatás valósult 

meg a községben a Prosperitati Alapítványon keresztül. 

 

Megújul az adai lóversenypálya 
2023. december 14. – Magyarszo.rs 

Az adai Halász József Lovasklub sikeresen pályázott a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkárságának támogatásával az idei Kárpát-medencei Lovas Program pályázaton, 

amelyen több millió forintos támogatást nyert Adán a lóversenypálya felújítására és 

fejlesztésére. Solymosi Enikő, a lovasklub elnöke elmondta, hogy a támogatás Magyarország 

Kormányának finanszírozásával valósul meg a Bethlen Gábor Alap Zrt.-n keresztül. 

Megjegyezte, hogy a Kárpát-medencei Lovas Program pályázaton történt sikeres szereplés 

elismeréséül ünnepélyes keretek között díszoklevelet vehetett át Potápi Árpád János 

nemzetpolitikai államtitkártól a közelmúltban Szekszárdon megtartott I. Kárpát-medencei 

Lovasfórumon. A Halász József Lovasklub elnöke kiemelte, hogy az anyaországi támogatásnak 

köszönhetően tavaszra Adán újjávarázsolják a lóversenypályát, ahol a lóversenyek mellett a 

lovassport és a lovas hagyományok népszerűsítése érdekében lovastábort is szerveznek majd a 

gyerekeknek. 
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Plakátokra varázsolt élmények 
2023. december 14. – PannonRTV 

A Magyar Nemzeti Tanács osztálykirándulást szervezett a vajdasági magyar általános iskolák 

harmadikosai és negyedikesei számára Újvidékre és Belgrádba. A tanulók most plakátot 

készítettek élményeikről. 76 iskolából kirándultak tanulók ősszel. A látottakat és a 

tapasztalatokat az MNT által meghirdetett rajzpályázaton mutathatták be a diákok. 87 pályamű 

érkezett be. A legjobbnak értékelt alkotást készítő osztályok multifunkciós nyomtató-

fénymásoló gépet kapnak, míg a közönségdíjasok és a vigaszdíjas osztályok könyvjutalomban 

részesülnek. 

       
Volodimir Zelenszkij: Ukrajna az EU-csatlakozáshoz szükséges minden 
kötelezettségét teljesítette 
2023. december 14. – MTI, Index, hirado.hu, HVG, Telex 

Ukrajna minden kötelezettségének eleget tett, meghozta az uniós csatlakozáshoz szükséges 

legfontosabb törvényeket - jelentette ki Volodimir Zelenszkij ukrán elnök csütörtökön, a 

brüsszeli EU-csúcson videókapcsolaton keresztül elmondott beszédében. Az Európi Tanács 

által közreadott beszédben az ukrán elnök kijelentette: a csatlakozási tárgyalások 

megkezdéséről szóló döntés létfontosságú, "Európa most nem lehet határozatlan". Szavai 

szerint nem akarhatják a tagállami vezetők, hogy Európát megbízhatatlannak tekintsék, 

ugyanis Ukrajna egyértelmű ajánlásokat kapott a továbblépésre az uniós csatlakozáshoz vezető 

úton. "Egy megígért döntésről beszélünk. Nem hallottam semmilyen ellenérvet arra 

vonatkozóan, hogy miért ne valósíthatnának meg egy, az egész Európa által elfogadott tervet" 

- fogalmazott. Az egyértelmű ütemterv szerint az uniós csúcson politikai döntést kell hozni a 

csatlakozási tárgyalások megkezdéséről, válaszul arra, amit Ukrajna elért - emelte ki. 

 

Orbán Balázs: Magyarország nem vett részt az Ukrajna uniós tagságáról szóló 
szavazáson, mert nem ért egyet vele 
2023. december 14. – MTI, Hír TV, Origo, hirado.hu, Magyar Nemzet   

Magyarország nem tartja felkészültnek Ukrajnát az uniós tárgyalások megkezdésére, ezért nem 

vett részt az arról tartott szavazáson - tájékoztatott a miniszterelnök politikai igazgatója 

Brüsszelben csütörtökön. Orbán Balázs az európai uniós csúcstalálkozó alkalmából magyar 

újságíróknak nyilatkozva hangsúlyozta, Magyarország álláspontja egyértelmű: nem tartja 

felkészültnek Ukrajnát az európai uniós tárgyalásokhoz, ezért azt javasolta, hogy ne 

kezdődjenek meg a tárgyalások. Közölte, hogy 26 uniós tagállam azonban másképpen gondolja 

ezt, ezért a tárgyalásokat követően Magyarország úgy döntött, hogy elhagyja az üléstermet és 

nem vett részt a szavazáson. Ezzel Magyarország nem akadályozta meg a döntés meghozatalát, 

de nem is vállalja a felelősséget ezért az elhibázott döntésért - húzta alá. Innentől kezdve a 

felelősség a 26 európai uniós tagállamot terheli - tette hozzá. 
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Menczer Tamás: az uniós tagsági tárgyalások megkezdése Ukrajnával ellentétes 
Magyarország és Európa érdekével 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Origo   

Magyarország azért nem támogatja az uniós tagsági tárgyalások megkezdését Ukrajnával, mert 

ellentétes a magyar érdekkel és egész Európa érdekével - írta Facebook-oldalán csütörtökön a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú kapcsolatokért felelős államtitkára. Menczer 

Tamás szerint "számos rendkívül súlyos kérdés van az asztalon, amelyekre nincs válasz, vagy, 

ha van, akkor az ijesztő". "Ráadásul Brüsszel - és a magyar baloldal - nyilvánvalóan nemcsak 

megkezdeni akarja a csatlakozási tárgyalásokat, hanem gyorsan lezárni, és felvenni Ukrajnát 

az Európai Unióba; ez a hatalmas sietségből, rohanásból egyértelműen látszik" - tette hozzá az 

államtitkár. Hangsúlyozta: Ukrajna háborúban álló ország, a háborút nem szabad behozni az 

Európai Unióba; a háború elhúzódik, nem tudni, meddig tart. 

 

Győzött az igazság: a munkácsi Rákóczi-iskola kálváriájáról 
2023. december 14. – KISZo.net 

Igencsak viszontagságos volt ez az év a Munkácsi 3. Számú II. Rákóczi Ferenc Középiskola 

számára. Az igazgató jogtalan eltávolítása és az új, a magyar közösségtől távol álló vezető 

kinevezése mind a tanárok, mind pedig a diákok mindennapjaira rányomta bélyegét. A 

Remény gyertyájának fellobbanásával az iskola is okkal lehet bizakodó: helyreállni látszik a 

rend, visszahelyezték Schink Istvánt az igazgatói tisztségébe. Ottjártunkkor még hűvös volt a 

hangulat, és csak reménykedtünk, hogy a korábbi igazgató helyzete mielőbb rendeződik. 

Felkerestem Marija Paukot, a városvezetés által kinevezett direktort, hogy érdemi beszélgetést 

folytassak vele. Nem sikerült. Az intézményvezető épp szembejött velem és sietősen elviharzott 

mellettem, mondván nagyon elfoglalt. Tizenöt perc múlva visszajött, ám valószínűleg arra 

számított, hogy már nem leszek ott. Miután bemutatkoztam és elmondtam, mit szeretnék, 

ahelyett, hogy hellyel kínált volna, ingerülten siettetett, hogy tegyem fel a kérdéseimet. 

Egyetlenegyet érkeztem csak megfogalmazni: milyen tervei vannak az iskola jövőjét illetően? 

 

Kárpátalján élő rászorulóknak hozott adományt a Magyar Református 

Szeretetszolgálat és a Katolikus Karitász 
2023. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, Kárpátalja.ma 

A Magyar Református Szeretetszolgálat (MRSZ) 30 millió forint értékű élelmiszeradománnyal 

támogatja a Kárpátaljai Református Egyházkerület (KRE) által működtetett ingyenkonyhákat, 

a Katolikus Karitász pedig az élelmiszercsomagok és a karácsonyi szaloncukor mellett 90 darab 

kályhát juttatott el a szükséget szenvedők számára. Az új kárpátaljai támogatási programot 

bejelentő Czibere Károly, az MRSZ elnöke kifejtette, hogy a szeretetszolgálat minden szükséget 

szenvedő embert segít, de a kárpátaljai magyarság támogatását mindig is szívügyüknek 

tekintették. Ezúttal a KRE által fenntartott 24 ingyenkonyha működését támogatja a karitatív 

szervezet összesen 30 millió forint értékű élelmiszeradománnyal, aminek köszönhetően a 

következő 10 hónapban 192 ezer meleg étel elkészítéséhez járulhat hozzá az MRSZ. Czibere 
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Károly elmondta, hogy a kezdeményezés Magyarországról indult, és sok Kárpát-medencei 

gyülekezet csatlakozott hozzá, így 50 tonna élelmiszer kerül rövidesen Kárpátaljára. 

 

Lucsok Péter Miklós: az anyaország nem felejti el a kárpátaljaiakat 
2023. december 14. – Kárpátalja.ma 

Lucsok Péter Miklós O.P., a munkácsi római katolikus egyházmegye püspöke köszönetet 

mondott a Katolikus Karitásznak az adventi adományozó körúton szétosztott segítségért. A 

püspök a Munkácsi Szent Erzsébet Szeretetkonyhán tartott sajtótájékoztatón december 14-én 

elmondta, hogy a Katolikus Karitász a ’90-es évektől, a katolikus egyház újjászületésétől szoros 

kapcsolatot ápol Kárpátaljával. Kifejtette: ahogyan az árvíz idején, úgy a háború kitörése óta 

megtapasztalja Kárpátalja a segítséget. „Nekünk ez nagy ajándék” – jelentette ki, hozzátéve: az 

itthoniakat lebénítja a helyzet, emiatt fontos, hogy a Karitász segítséget nyújt. 

 

Wolf Kati műsora zárta a Kárpátaljai KultúrKaraván évadát 
2023. december 14. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

Wolf Kati énekesnő volt az első és az utolsó vendége a fantasztikus programsorozatnak. A 

Kárpátaljai KultúrKaraván szervezésében december 10–11-én karácsonyváró jótékonysági 

estekre került sor vidékünkön. Advent második vasárnapján az ungvári római katolikus 

templomban Dandó Zoltánnal és Herr Attilával lépett fel Wolf Kati énekesnő. Az előadók 

hétfőn Munkácson és Makkosjánosiban vidám programmal várták a gyerekeket, az esti 

órákban a beregszászi református templomban zárult a közkedvelt magyar énekesnő 

kárpátaljai előadássorozata. Ungváron színültig telt a római katolikus templom, Munkácson 

több mint 250 gyerek szórakozott a gyermekprogramokon, Makkosjánosiban pedig több mint 

330 kiskorú énekelt együtt Wolf Katival. Beregszászban a református templom zengett 

csodálatosan a művésznő előadásától.  

 

Ajándékot kaptak a beregszászi református idősotthon lakói 
2023. december 14. – Kárpátalja.ma 

Az Egán Ede Szakképzési Centrum diákjai és tanárai összefogtak, hogy az adventi időszakban 

egy kis édességgel tegyék boldoggabbá a beregszászi református idősotthon lakóit. Az Egán Ede 

Szakképzési Centrum Beregszászi Képzési Központjának pékjei és cukrászai Nagy István 

intézményigazgatóval, Ilosvay Mária és Csehi Beatrix tanárokkal december 13-án látogattak el 

a Kárpátaljai Református Egyház Idősek Otthonába. A diákok 37 süteményes dobozt adtak át 

az időseknek, amelyek a hallgatók és tanárok összefogása által készülhetett el. A 

kezdeményezés hátterében a közösségi szolidaritás erősítése állt. A diákok nemcsak különféle 

finomságokkal lepték meg az idős lakókat, hanem apró figyelmességekkel is megtöltötték a 

dobozokat, hogy még személyesebbé tegyék az ajándékokat. Az ott lakók pedig rögtönzött 

versmondással és énekléssel köszönték meg a figyelmességet. 
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I. kistérségi óvodai adventi alkalom Kaszonyban 
2023. december 14. – Kárpátalja.ma 

Először rendeztek adventi alkalmat az óvodásoknak a Kaszonyi kistérségben december 13-án. 

A rendezvény főszervezője a Zápszonyi Fecske Óvoda volt. A szervezők célja, hogy még 

hangulatosabbá és meghittebbé tegyék a kicsik számára az ünnepi várakozást. Az ünnepség 

egyperces néma csenddel vette kezdetét, amellyel az ukrajnai harcokban elesett katonák 

emléke előtt adóztak a jelenlévők. Ezután Lengyel László, a Kaszonyi Kistérség Oktatási és 

Kulturális Főosztályának vezetője köszöntötte az egybegyűlteket. Beszédében kiemelte: fontos 

jelentősége van annak, hogy már óvodáskorban arra neveljük a gyerekeket, hogy méltóan 

tudják megélni az ünnepi hagyományokat. 

 

Évértékelő interjú dr. Demcsák Csabával, Magyarország zágrábi nagykövetével 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

Dr. Demcsák Csaba immáron három éve képviseli Magyarországot zágrábi nagykövetként. 

Most első ízben ért bennünket az a megtiszteltetés, hogy az impozáns fővárosi nagyköveti 

rezidencia helyett a Drávatáj stúdiójában készíthettünk vele évértékelő interjút. – Egy 

évértékelő beszélgetésre invitáltuk önt ide, a stúdióba. Ami a magyar-horvát kapcsolatokat 

illeti, a végéhez közeledő esztendőt illetően mit lehetne kiemelni? – A 2023-as év volt az első 

teljes Covid utáni esztendő, ahol az élet visszatért a normális kerékvágásba, és rögtön január 

elsején történelmi pillanat következett be Horvátország életében, hiszen az eurózóna mellett a 

schengeni térséghez is csatlakozott. Ez a csatlakozás szomszédos országként Magyarországot 

is erősen érinti, ennek pedig látjuk is a hatását. Például az idegenforgalom, a kétoldalú 

turisztikai forgalom idén minden rekordot megdöntött, eddig több mint 700 ezer magyar 

állampolgár látogatott turistaként Horvátországba. De ennek a csatlakozásnak gazdasági 

haszna is van, a kétoldalú kereskedelmi forgalom is minden korábbi rekordot túlszárnyalt. 

 

Ülésezett a megyei magyar önkormányzat 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

Vasárnap tartotta soros ülését a Belovár-Bilogora megyei magyar kisebbségi önkormányzat, 

amelyen beszámoló hangzott el az eddigi tevékenységükről, és jövőbeli terveket is 

megfogalmaztak. A Belovár-Bilogora megyei magyar kisebbségi önkormányzat fontosnak 

tartja a magyar nemzeti kisebbség helyzetének javítása, megőrzése és védelme érdekében 

aktívan együttműködni a megye területén működő magyar egyesületekkel, magyar 

önkormányzatokkal, valamint a magyar kisebbségi képviselőkkel és a szábor magyar 

parlamenti képviselőjével. Ezenkívül nagyon jó a kapcsolata más kisebbségi 

önkormányzatokkal, szervezetekkel. Aktívan részt vesznek a megyei kisebbségi 

önkormányzatok koordinációjának a munkájában. 
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Idén is jutalomcsomag a jó tanulóknak 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

A Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma (HMPF) több éve hirdeti meg a „Tudással a 

könnyebb boldogulásért” elnevezésű tehetséggondozási pályázatát, melynek az idei nyertesei 

– 26 általános és 8 középiskolás diák – jutalomcsomagot vehettek át. A Horvátországi Magyar 

Pedagógusok Fóruma sok programmal és számos eszközzel segíti az anyanyelvi oktatás 

megmaradását, és igyekszik megjutalmazni a jól tanuló horvátországi magyar diákokat is. 

Ennek érdekében évek óta hirdet meg különböző pályázatokat. – Fontosnak tartjuk a diákok 

megjutalmazását, mivel ezzel is ösztönözzük őket a jó tanulásra. És ezzel azt is nyomatékosítani 

szeretnénk, hogy nem kerül hátrányos helyzetbe, nem fog kevésbé érvényesülni az, aki 

mindvégig magyarul tanult az iskolában, és azt is, hogy a mi régiónkban kincs, ha valaki jól 

beszéli mindkét nyelvet – mondta Pálinkás Krisztián, a HMPF irodavezetője. 

 

Muravidékiek a pólai magyaroknál 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

Egy csapat muravidéki magyar érkezett a hétvégén az isztriai Pulába, ahol a helyi magyarok 

fogadták őket, majd a háromnapos látogatás alatt Fiumét is megtekintették. A pécsi Fiume 

Barátai Egyesület „Muravidék és a tenger” című, a Bethlen Gábor Alap által támogatott 

pályázatának célja, hogy a muravidéki magyarok megismerkedjenek a tengermelléki 

történelmi és kulturális örökségünkkel. Egyben tükörprojekt is, hiszen a pulai-umagi 

magyarok augusztusban szakmai kiránduláson vettek részt Muravidéken. December 8-10 

között pedig a szlovéniai magyarok érkeztek Pulába, majd Fiumébe. A projekt kezdeményezője 

a Fiume Barátai Egyesület, amely szervezet hídszerepet lát el a határon túli magyar-magyar 

kapcsolatok fejlesztésében. 

 

Dárda: ismét hagyományt teremtettek a magyar bálból 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

A Drávaszög más helységeiből és Szlavóniából is voltak vendégei a HMDK dárdai 

alapszervezete magyar estjének, amely a régi dárdai magyar bálok hangulatát idézte. A dárdai 

alapszervezet a legrégebb óta működő HMDK-egyesületek közé tartozik. Egyik rendezvénye a 

nyaranként sorra kerülő ifjúsági és sportnap, melyen horvátországi magyar focicsapatok mérik 

össze erejüket. Az eseményt közösségteremtő céllal szervezik. Lehetőséget biztosítanak a 

település és a környék magyarjainak az együtt sportolásra. A HMDK-központ segítségével az 

évek során sikerült székhelyhez is jutniuk az egykori dárdai középiskola épületében, ahol 

rendszeresen találkoznak egymással az egyesület tagjai, és nemzeti ünnepeinkről is itt 

emlékeznek meg. Fontos számukra nemzeti identitásuk megőrzése, így a közelmúltba is 

visszanyúltak, hogy egy olyan hagyományt hívjanak életre, amelyről Dárda korábban híres volt, 

ez pedig a magyar bál. 
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Fiume/Rijeka: kisebbségi költők fesztiválja 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

A HMDK Tengermelléki-fennsíki Megyei Egyesülete idén is megszervezte a Kisebbségi 

Költészeti Fesztivált. A különböző nemzetiségű tollforgatók anyanyelvükön és horvátul adták 

elő költeményeiket. Immár a 15. fesztiválra került sor november 29-én. Az eseményre a 

Tengermelléki-fennsíki megye összes kisebbségi közössége meghívást kapott. Ezúttal is nagy 

érdeklődés övezte az eseményt, és az utolsó helyig megtöltötték az Anna-villa 

rendezvénytermét. Az eddigi gyakorlatnak megfelelően a rendezvényen minden fellépő 

köszönőoklevelet, kemény fedelű füzetet, könyvjelzőt és tollat kapott. A Bíborszínű rózsa című 

magyar vers is elhangzott, amelyet az egyesület egyik tagja írt. 

 

Folytatódnak közösségeink adventi rendezvényei 
2023. december 14. – Kepesujsag.com 

Laskón, Pélmonostoron és Eszéken is az advent jegyében került sor különböző programokra: 

koncerttel, közös imával és műhelyfoglalkozásokkal hangolódnak az egyesületek a közelgő 

ünnepekre. A Baranyai Magyar Katolikus Nőegylet és a HMDK pélmonostori 

alapszervezetének tagjai körében már hagyomány, hogy az adventi időszak előtt közösen 

készítik el adventi koszorúikat. Erre idén is sor került, majd a múlt héten közös imádságra és 

éneklésre gyűltek össze a Magyarok Otthonában, az ünnepi áhítatot Kirhofer Róbert 

petárdai/újbezdáni plébános vezette. A rendezvény a zágrábi Kisebbségi Tanács támogatásával 

jött létre. 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. december 14. – Kossuth Rádió 

 

Azt szeretnénk, ha az Európai Unió következetes lenne, és az uniós tagság korábban 

megfogalmazott szigorú feltételrendszerét alkalmazná Ukrajna esetében is, jelentette ki Forró 

Krisztián, a Magyar Szövetség elnöke pártja mai sajtóértekezletén. 

 

Petőfi Sándor születésének 200. évfordulója alkalmából a 2022–2023-as évet Petőfi-

emlékévvé nyilvánította az Országgyűlés. A Petőfi 200 emlékévhez kapcsolódóan Kárpát-

medence szerte számos rendezvénnyel tisztelegtek a magyar költészet egyik legkiemelkedőbb 

és legismertebb alakja előtt. A Kincses Kolozsvár Egyesület és a Romániai Magyar 

Pedagógusok Szövetsége Petőfi Erdélye, Erdély Petőfije címmel szervezett diákutaztatási 
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programot. A Nemzeti Kulturális Alap 36 millió forintos támogatásával összesen 40 erdélyi, 

bánsági és partiumi iskola 564 diákja, illetve kísérőik látogatták meg az erdélyi és a 

magyarországi Petőfi-emlékhelyeket. A program részleteiről csíkszeredai 

sajtótájékoztatójukon számoltak be a szervezők. 

 

Petőfi Sándor születésének 200-ik évfordulójához kapcsolódóan a Petőfi-emlékév még a 

legkisebbeket is megmozgatta miközben rengeteg lehetőséget kínált az életművel való 

ismerkedésre csakúgy, mint annak felelevenítésére, vagy kreatív megjelenítésére is. A 

Barcasági Csángó Alapítvány székházában kiállítással és rendhagyó irodalomórával 

emlékeztek jeles költőnkre. Elsőként az alapítvány elnökét, Hlavathy Zsuzsannát, majd Fekete 

Magda magyartanárt hallják. 

 

A Temesvár Európa kulturális fővárosa program egyik kulcsszava a multikulturalitás volt. De 

hogyan is jelent meg ez a valóságban? Elsősorban ezt vizsgálta Magyari Sára nyelvész, a 

Partiumi Keresztény Egyetem docense és Czégé Réka, a nagyszalontai Arany János 

Emlékmúzeum programvezetője a Magyar Tudományos Akadémia Domus szülőföldi 

ösztöndíjának támogatásával. Magyari Sárát Lehőcz László kérdezte a kutatásról, annak 

legfontosabb következtetéseiről. 

 

Az olvasás élményéhez, ha még sószobát is társítunk, akkor kiemelten sokat teszünk az 

egészséges testi-lelki jólétért. Ezt ismerte fel a székelyudvarhelyi Városi Könyvtár vezetője, 

Szőcs Endre. Így a planetárium, a földrengés-szimulátor, a különleges elektronikus 

hangszerterem és a 3D-s mozi mellett a könyvtárvban már sószobába is várják az olvasókat.  A 

meglepően érdekes, interaktív foglalkozásokra is alkalmas, sófalakkal, sópadlóval és 

sólámpákkal felszerelt terem sportolási lehetőségeket is rejt, ezért nem csoda, hogy sok 

osztályközösség és baráti társaság kedvenc helye lett. 

 

A Katolikus Karitász Orvosmissziója 2017-től végez szűrővizsgálatot Kárpátalján. A 

segélyszervezet nagy hangsúlyt fektet a szórvány vidékre, ahol hiányos az egészségügyi ellátás. 

A vizsgálatoknak a megelőzés és a gyógyítás mellett fontos üzenete, hogy az anyaország 

számára minden magyar fontos és odafigyel a legtávolabb, szórványban élő honfitársakra is. 


